

Schnellrecherche der SFH-Länderanalyse vom 15. Januar 2016 zur Zentralafrikanischen Republik: Konflikt zwischen *Séléka* und *Anti-Balaka* seit Dezember 2012, Verfolgung der muslimischen Minderheit

Fragen an die SFH-Länderanalyse:

- Wurden im Konflikt zwischen *Séléka* und *Anti-Balaka* seit Dezember 2012 hauptsächlich Massaker an der muslimischen Minderheit verübt, oder waren Personen muslimischen und christlichen Glaubens in ähnlichem Ausmass Leidtragende von Menschenrechtsverletzungen?
- Wie viele muslimische Personen wurden getötet? Wie viele flüchteten?
- Sind die Flüchtlinge und intern Vertriebenen (IDPs) wieder zurückgekehrt?
- Wie ist die Situation heute? Ist die muslimische Minderheit weiterhin Ziel von Vertreibungen und Morden?

Die Informationen beruhen auf einer zeitlich begrenzten Recherche (Schnellrecherche) in öffentlich zugänglichen Dokumenten, die uns derzeit zur Verfügung stehen.

1 Menschenrechtsverletzungen und Konflikt zwischen *Séléka* und *Anti-Balaka*

Menschenrechtsverletzungen auf beiden Seiten verübt. Die Menschenrechtskrise in der Zentralafrikanischen Republik hat im Dezember 2012 begonnen, als die *Séléka*, eine mehrheitlich muslimische bewaffnete Oppositionsgruppe, eine Armeeoffensive lanciert hat, welche mit der Machtergreifung im März 2013 endete. Gemäss verschiedenen Quellen haben sich Mitglieder der *Séléka* in den zehn folgenden Monaten Massakern, aussergerichtlichen Tötungen, Vergewaltigungen, Folterungen und Plünderungen sowie der Zerstörung zahlreicher christlicher Dörfer schuldig gemacht. Auch nach der offiziellen Auflösung der *Séléka* im September 2013 haben ihre Mitglieder noch Menschenrechtsverletzungen verübt (*Armed Conflict Location & Event Data Project* (ACLED), Januar 2015; *Commission américaine sur la liberté religieuse dans le monde* (USCIRF), 30. April 2015; *Amnesty International*, 25. Februar 2014).

Die Kämpfe zwischen den *Séléka*-Rebellen und den *Anti-Balaka*, welche sich als Selbstverteidigungs-Gruppierung im August/September 2013 bildete, um sich der *Séléka* entgegenzustellen, haben im September 2013 begonnen und sich ab dem 5. Dezember 2013 mit der Attacke der *Anti-Balaka* gegen die muslimischen Quartiere der Hauptstadt Bangui intensiviert. Die von beiden Seiten verübten Gewalttaten erreichten ihren Höhepunkt in der ersten Hälfte des Jahres 2014. Auch Zivilpersonen wurden gezielt aufgrund ihrer religiösen Identität Opfer von Gewalt (USCIRF, 30. April 2015). Während die *Séléka* zunächst keine Zivilpersonen und andere Akteure aufgrund ihrer Religion zur Zielgruppe wählten, haben laut ACLED (Januar 2015) die *Anti-Balaka* seit Beginn des Konfliktes klar auf die muslimische Bevölkerung abge-

Weyermannsstrasse 10
Postfach 8154
CH-3001 Bern

T++41 31 370 75 75
F++41 31 370 75 00

info@fluechtlingshilfe.ch
www.fluechtlingshilfe.ch

Spendenkonto
PC 30-1085-7



zielt und keinen Unterschied gemacht zwischen Zivilpersonen muslimischen Glaubens und bewaffneten Mitgliedern der *Séléka*. Dies führte wiederum zu Vergeltungsanschlägen der *Séléka*, welche sich nun vermehrt gezielt gegen Christinnen und Christen richteten.

Die Gewalt hat mit der *de facto* Teilung des Landes zwischen der *Séléka* und den *Anti-Balaka* sowie der Unterzeichnung des Friedenabkommens von Brazzaville am 23. Juli 2014 abgenommen (USCIRF, 30. April 2015); allerdings bleibt die Situation weiterhin unsicher (siehe [Kapitel 4: Aktuelle Situation](#)).

Ethnische Säuberung der muslimischen Bevölkerung durch die *Anti-Balaka*.

Die von USCIRF (30. April 2015) zitierte *Untersuchungskommission der Vereinten Nationen zur Zentralafrikanischen Republik* (CAR-Col) hat im Dezember 2014 einen Bericht veröffentlicht, in dem sie zum Schluss kommt, dass die *Anti-Balaka* ethnische Säuberungen (*«pratiques de nettoyage ethnique»*) in Regionen vornahmen, in denen Musliminnen und Muslime wohnten. So hätten sie bewusst auf muslimische Personen abgezielt und diese gewaltsam aus ihren Dörfern vertrieben oder getötet. Sogar muslimische Flüchtlinge, welche sich in humanitären Hilfskonvois befanden, seien von ihnen getötet worden. Betreffend die *Séléka*-Rebellen hat die CAR-Col festgestellt, dass diese unter anderem unzählige Vergewaltigungen begangen, nicht-muslimische Besitztümer geplündert, Christen umgebracht, die nicht-muslimische Bevölkerung der im Nordwesten gelegenen Stadt Bossangoa im Jahr 2013 systematisch getötet sowie Priester und Pfarrer attackiert hätten. Die Kommission ist jedoch nicht der Ansicht, dass die *Séléka* ethnische Säuberungen vornahm.

Bangui besonders von Kämpfen und Menschenrechtsverletzungen an Muslimen betroffen. Gemäss dem ACLED-Bericht vom Januar 2015 hatten beinahe 30 Prozent aller Kämpfe in der Hauptstadt Bangui stattgefunden. Laut einem am 27. März 2014 erschienen Bericht von *Human Rights Watch* (HRW) waren zu diesem Zeitpunkt Tausende von Einwohnern der noch bestehenden muslimischen Quartiere in Bangui Opfer kontinuierlicher Angriffe und konnten weder friedlich in der Hauptstadt leben, noch sich in andere Regionen des Landes begeben. Als Soldaten der nationalen Armee verkleidete *Anti-Balaka*-Milizen haben gemäss der gleichen Quelle zwischen dem 22. und dem 27. März 2014 mindestens acht muslimische Bewohner getötet und viele weitere verletzt. Die *Anti-Balaka* blockierten zudem regelmässig die Zugangsstrassen zum Flughafen und attackierten die französischen und afrikanischen Truppen, welche sich ihnen entgegensetzten.

Amnesty International, 25. Februar 2014:

«La violence, la haine et l'instabilité sont une conséquence directe de la crise des droits humains qui a débuté en décembre 2012, lorsque la Séléka, très majoritairement musulmane, a lancé une offensive armée qui s'est terminée par la prise du pouvoir en mars 2013. À la tête du pays pendant près de 10 mois, les forces de la Séléka ont commis des massacres, des exécutions extrajudiciaires, des viols, des actes de torture et des pillages, et ont incendié et détruit de nombreux villages chrétiens. Lorsque la Séléka s'est retirée, les forces internationales ont laissé les milices anti-balaka prendre le contrôle du pays, ville après ville. Les violences et l'expulsion forcée des communautés musulmanes étaient pré-

visibles. Le pouvoir déclinant des forces de la Séléka n'a en rien diminué leur brutalité lorsqu'elles se sont retirées. Même avec une capacité de mouvement et des moyens opérationnels fortement entravés, les membres de la Séléka ont poursuivi les attaques violentes contre les civils chrétiens et leurs biens. Des membres armés de communautés musulmanes, agissant indépendamment ou aux côtés de la Séléka, se sont également livrés à des attaques de grande ampleur contre des civils chrétiens.» Quelle: Amnesty International, République centrafricaine: Nettoyage ethnique et tueries intercommunautaires, 12. Februar 2014: www.amnesty.org/fr/latest/news/2014/02/central-african-republic-ethnic-cleansing-sectarian-violence/.

USCIRF, 30. April 2015:

«En tant que dirigeants, les chefs et soldats de la Séléka ont commis des crimes contre l'humanité, avec des disparitions forcées, des détentions illégales, le recours à la torture et des exécutions extrajudiciaires d'opposants politiques, dont un grand nombre ont été jetés dans des fosses communes. La Séléka était parfois impliquée dans des attaques ciblées sur des églises ou des communautés chrétiennes, tandis qu'elle épargnait les mosquées et les musulmans. (...)

Les combats entre les rebelles Séléka et les anti-balaka ont débuté en septembre 2013. La situation s'est gravement détériorée le 5 décembre 2013, lorsque les anti-balaka ont attaqué les quartiers musulmans de Bangui. Les combats qui ont suivi ont conduit à un conflit à grande échelle dans lequel les populations civiles étaient visées en raison de leur identité religieuse. (...) La violence sectaire s'est intensifiée durant la première moitié de 2014, mais a ralenti suite à la partition de fait du pays entre les rebelles Séléka et les anti-balaka, et la signature des accords de paix de Brazzaville le 23 juillet. Désormais, on assiste pour l'essentiel à des combats intra et inter milices pour le contrôle des terres et des ressources. Cependant, après plus d'un an de violence entre les musulmans et les chrétiens, le pays est très divisé sur le plan religieux. Les musulmans restent dans les enclaves protégées par les forces de maintien de la paix où ils se sont réfugiés, craignant d'être attaqués par les anti-balaka s'ils partent. Des assassinats et affrontements sporadiques pour des raisons d'identité religieuse continuent de se produire.» Quelle: La Commission américaine sur la liberté religieuse dans le monde (USCIRF), Rapport annuel : République centrafricaine, 30. April 2015, S. 2: www.uscifr.gov/sites/default/files/Central%20African%20Republic%202015_French.pdf.

ACLED, Januar 2015:

«Following the coup, levels of engagement of the Séléka in violence against civilians also rose. Not wanting to have their control of the Séléka questioned, authorities of the new government blamed the human rights abuses on "fake Séléka" and members of the former Bozizé government (Human Rights Watch, 2013a). Despite Djotodia officially disbanding Séléka in September 2013 (Human Rights Watch, 2014), violence persisted, and in fact peaked in late 2013 / early 2014, during which time they were involved in widespread clashes in Bangui in particular.

The dysfunctional government of CAR has contributed to the **impunity under which the Séléka has engaged in battles with other groups and attacks on civilians**. While they **ignored the order to disband in September 2013**, the government also seemed to be without a plan to integrate or disarm the Séléka and other armed groups. In a context where small arms are circulating freely, state institutions such as the police, the gendarmerie and the Central African Armed Forces (FACA) have either collapsed, been overwhelmed, or have proved to be largely ineffective (Huser & Umugwaneza, 2013). State forces under Bozizé, Djotodia and under the two heads of the transition to date, Nguendet and Samba-Panza, have not been very active since the emergence of the Séléka. **Rebel forces, political and communal militias and external forces have shown a much higher level of activity during this time.**

In February 2014, overall levels of violence began to decline. This may be due to a number of factors, including the resignation of Djotodia as president in January, the passing of the United Nations Security Council Resolution 2134 (2014) which allowed a heavier deployment of Sangaris troops in Bangui and elsewhere, and the disarmament conducted in Bangui by the African-led International Support Mission to the Central African Republic (MISCA) and Sangaris French Mission in Central African Republic in Support of MISCA. Over the course of the conflict, while the Séléka has engaged in battles with multiple other groups, including state forces, other armed groups, political and communal militias, and international forces such as those of the UN, they have had a particularly violent relationship with the Anti-Balaka, which has come to define the conflict. (...)

Since the emergence of Anti-Balaka in 2013, the ACLED dataset has recorded 128 battles between them and the Séléka. Almost 30% of these battles have occurred in Bangui. There are a number of potential reasons for the high level of interaction in Bangui. While the Séléka is entrenched in the north and north-east of the country, the region to which many Muslims have fled, the Anti-Balaka have strongholds across the rest of CAR, which is predominantly Christian. This makes Bangui a primary site of confrontation. In addition, **the Anti-Balaka have campaigned against Muslim presence in enclaves in the capital, sparking clashes with and reprisals from the Séléka.** Furthermore, the Séléka stations located in Bangui, such as Camp Béal, Camp Kasaï and Camp RDOT, have been the sites of targeted attacks by the Anti-Balaka. **Of particular note were the December 2013 clashes between the two sides, in which hundreds of lives were lost, both among the armed combatants and among the civilian population. January 2014 witnessed a wave of reprisal attacks for these clashes in an escalating cycle of violence, prompting the resignation of Djotodia as president.** (...)

The Anti-Balaka have also been responsible for a large number of instances of civilian targeting. Over 40% of all the Anti-Balaka activity involves violence against civilians. Taking the activities of the Anti-Balaka over time, it is clear that **violence against civilians (as shown in Figure 9) is a persistent tactic of the group. Levels of violence against civilians were particularly high at the end of 2013 and early 2014, as reprisals attacks were carried out by both the Anti-Balaka and the Séléka for the December 2013 clashes in Bangui.** The proportion of events that involved violence against civilians dropped during the summer of 2014 (during which time the cease-fire was signed), however, **there is no consistent pat-**

tern to the violence carried out by the Anti-Balaka over time. Indeed, the group has been described in a similar manner to the Séléka in terms of its members sometimes engaging in random, opportunistic violence, which would contribute to the lack of a distinct pattern to their violence type (Global Centre for R2P, 2014). (...)

While membership of the Séléka is heavily Muslim, the group did not initially target civilians or other actors because of their faith (Käihkö & Utas, 2014). Indeed, before the emergence of the Anti-Balaka, the ACLED dataset holds no record of the Séléka targeting another group solely because of their religious affiliation. However, the actions of the Séléka, including killings, violence, rape, arson and looting, contributed to surfacing of sectarian hostility within the country (Amnesty, 2014).

Tactically, however, the Anti-Balaka has exhibited a much clearer pattern of deliberate targeting of Muslims; Sebastien Wenezoui of the Anti-Balaka claimed that the movement was fighting in order to defend Christians (IRIN, 2014a). Some have suggested that this targeting may be an attempt to attract Western sympathy, with the media soon classing the conflict as “religious” (Käihkö & Utas, 2014). The Anti-Balaka have equated those of Islamic faith with the Séléka, making little or no distinction between Muslim civilians and the armed Séléka, and have carried out widespread attacks against Muslim civilians (Human Rights Watch, 2014). This has led to reprisal attacks on the part of the Séléka, and targeting by both groups now frequently focuses on the religion of the victim. (...)

Given this targeted violence, there has been a mass exodus of tens of thousands of Muslims from CAR (IRIN, 2014a). The flight of Muslims was particularly pronounced in the south of the country, leading to a de facto partition of CAR. A demand to normalize this partition was echoed by some members of the Séléka, however this call was abandoned during the July 2014 Brazzaville ceasefire talks (Elion, 2014).»
Quelle: Armed Conflict Location & Event Data Project, Country Report: Central African Republic, Januar 2015, S. 4-9:

www.acleddata.com/wp-content/uploads/2015/01/ACLED-Country-Report-Central-African-Republic.pdf.

USCIRF, 30. April 2015:

«La Cour pénale internationale (CPI) et les Nations Unies ont ouvert des enquêtes sur les allégations de génocide en République centrafricaine durant la période considérée. En décembre 2014, la Commission d'enquête des Nations Unies (COI) sur la République centrafricaine a publié un rapport concluant à des « pratiques de nettoyage ethnique commis par les anti-balaka dans les régions où vivaient les musulmans ». Les anti-balaka ont démarré leur campagne de nettoyage ethnique avec l'attaque de Bangui le 5 décembre 2013. La COI a établi que, bien que prétendant combattre pour rendre le pouvoir à François Bozizé, les anti-balaka ont délibérément ciblé les musulmans et les ont transférés de force de leurs villages. Bozizé aurait dit à ses partisans de tuer les musulmans. Depuis janvier 2014, les anti-balaka ont tué des centaines de civils musulmans. En raison de l'arrivée des troupes françaises et de l'Union africaine à Bangui, et de

leurs efforts de démobilisation des rebelles Séléka au début de l'année 2014, la population musulmane s'est retrouvée sans protection et vulnérable aux attaques. En quelques mois, les villes et villages de l'ouest et du nord-ouest du pays se sont vidés de leurs résidents musulmans. Les combattants anti-balaka ont délibérément tué les musulmans à cause de leur identité religieuse, ou leur ont donné le choix entre quitter le pays ou mourir. Les anti-balaka ont même tué des musulmans qui fuyaient la violence, dont certains voyageaient dans des convois d'évacuation humanitaires. (...)

Violations par les rebelles Séléka : La Commission d'enquête des Nations Unies a établi que les soldats Séléka ont commis de nombreux viols, pillé des propriétés non-musulmanes, assassiné des chrétiens et tué de manière systématique les civils non-musulmans de Bossangoa en 2013. Durant la rébellion et après le coup d'État en mars 2013, les rebelles Séléka ont attaqué des prêtres, des pasteurs, des religieuses, des églises et autres institutions chrétiennes. Les miliciens pillaient systématiquement les églises mais pas les mosquées, et protégeaient les résidents musulmans, tandis qu'ils tuaient ou violaient les résidents chrétiens. Toutefois, la COI n'a pas estimé que la Séléka avait procédé au nettoyage ethnique de la communauté chrétienne de République centrafricaine.» Quelle: La Commission américaine sur la liberté religieuse dans le monde (USCIRF), Rapport annuel: République centrafricaine, 30. April 2015, S. 3-4: www.uscifr.gov/sites/default/files/Central%20African%20Republic%202015_French.pdf.

Amnesty International, 21. März 2014:

«De graves atteintes aux droits humains, y compris des crimes de guerre et des crimes contre l'humanité, continuent d'être perpétrées dans de nombreuses régions de la République centrafricaine en dépit de la présence de l'Union africaine et de l'armée française sur place. Des exécutions extrajudiciaires, des actes de torture, des pillages et d'autres atrocités ont lieu tous les jours. Un nettoyage ethnique de la population musulmane se déroule également et force des milliers de musulmans à se réfugier dans les pays limitrophes. Dans le même temps, les milliers de personnes contraintes de fuir la violence en République centrafricaine, surtout celles de confession musulmane, sont maintenant confrontées à une autre crise humanitaire au Tchad voisin.» Quelle: Amnesty International, Déclaration publique: Amnesty International demande la fin des atteintes flagrantes aux droits humains dans un contexte de crise humanitaire en République centrafricaine, 21. März 2014: www.amnesty.org/download/Documents/AFR190052014FRENCH.pdf.

2 Anzahl Getötete und Vertriebene

Hunderttausende vertrieben, Tausende getötet. Gemäss dem *United Nations High Commissioner for Refugees* (UNHCR) sind seit Dezember 2013 ungefähr 25 Prozent der Gesamtbevölkerung der Zentralafrikanischen Republik zu Binnenvertriebenen geworden. Gemäss dem *Internal Displacement Monitoring Centre* (IDMC, 21. August 2015) belief sich die Zahl der intern Vertriebenen während des Höhepunktes der

Gewaltausschreitungen Anfang 2014 auf 958'000. Diese Zahl stammt von der *Population Movement Commission*, die dem vom UNHCR geleiteten Protection Cluster in der Zentralafrikanischen Republik untersteht. Sie unterscheidet nicht nach religiöser oder ethnischer Zugehörigkeit der Vertriebenen. Laut *Reuters* (14. Dezember 2015) wurden Tausende von Personen während des Konflikts getötet; 20 Prozent der Gesamtbevölkerung sei vertrieben worden.

80 Prozent der muslimischen Bevölkerung wurde aus dem Land vertrieben. Die vom *Global Centre for the Responsibility to Protect* zitierte *Untersuchungskommission der Vereinten Nationen zur Zentralafrikanischen Republik* (CAR-Col) schätzt, dass bis Dezember 2014 mindestens 80 Prozent der muslimischen Bevölkerung aus ihrem Land vertrieben wurden. HRW (2. Oktober 2015) berichtete von 400'000 ins Ausland geflohenen muslimischen Flüchtlingen in den Jahren 2013 und 2014.

Nur noch 10'000 von ehemals 124'000 Musliminnen und Muslimen im Quartier Kilomètre 5 in Bangui. Gemäss verschiedenen von HRW (27. März 2014) zitierten humanitären Organisationen und dem Bürgermeister des Quartiers *Kilomètre 5* in der Hauptstadt Bangui lebten seit Ausbruch der Gewalt nur noch ungefähr 10'000 von ehemals 124'000 Musliminnen und Muslime in diesem Stadtteil.

UNHCR, Zugriff am 8. Januar 2016:

«Since December 2013, approximately 25 per cent of CAR's population has been internally displaced by the conflict, which has divided the country along ethno-religious lines...» Quelle: UNHCR, 2015 UNHCR country operations profile – Central African Republic, ohne Datum (Zugriff am 8. Januar 2016):
www.unhcr.org/pages/49e45c156.html.

IDMC, 21. August 2015:

«Until May 2015, no data on internal displacement disaggregated by age, sex, religious or ethnic group were available.

IDP figures leaped from an estimated 52,000 at the beginning of the current crisis in December 2012 to 958,000 as of 10 January 2014 (peak) and then progressively declined to 369,500 as of end of July 2015.» Quelle: IDMC, Central African Republic IDP Figures Analysis, Zugriff am 14. Januar 2015:
www.internal-displacement.org/sub-saharan-africa/central-african-republic/figures-analysis.

Reuters, 14. Dezember 2015:

«Thousands of people have been killed and around one-in-five Central Africans has been displaced in violence that has led to de facto partition.» Quelle: *Reuters*, Central Africans vote in referendum for second day after violence, 14. Dezember 2015:
www.trust.org/item/20151214202752-m9rvd/?utm_medium=email&utm_campaign=Expresso%20Dec%2015%202015&utm_content=Expresso%20Dec%2015%202015+CID_28b84c87ed8c56bff4f9d94131437fbd&u

[tm_source=Campaign%20Monitor&utm_term=Central%20Africans%20vote%20in%20referendum%20for%20second%20day%20after%20violence.](#)

Global Centre for the Responsibility to Protect, Update vom 15. Dezember 2015:

« The CAR-Col estimated that at least 80 percent of CAR's Muslim population had been driven out of the country by December 2014, and concluded that crimes committed by the anti-balaka constitute a "policy of ethnic cleansing" against CAR's Muslims. (...) There are currently more than 447,000 IDPs in CAR and over 456,000 refugees in neighboring countries. An estimated 2.7 million people remain in urgent need of humanitarian assistance. » Quelle: Global Centre for the Responsibility to Protect, Central African Republic, Update vom 15. Dezember 2015:

www.globalr2p.org/regions/central_african_republic.

USCIRF, 30. April 2015:

«Selon l'ONU, 99 % des résidents musulmans de la capitale ont fui, et 80 % de la population musulmane du pays ont fui vers le Cameroun et le Tchad. Avant le début du conflit en décembre 2012, les musulmans représentaient 15 % de la population.» Quelle : La Commission américaine sur la liberté religieuse dans le monde (USCIRF), Rapport annuel : République centrafricaine, 30. April 2015, S. 3-4: www.uscifr.gov/sites/default/files/Central%20African%20Republic%202015_French.pdf.

HRW, 2. Oktober 2015:

«The murder was reminiscent of previous brutal killings in 2013 and 2014 that had driven over 400,000 Muslims out of the country.» Quelle: Human Rights Watch (HRW), Dispatches: Chaos Returns to Bangui, 2. Oktober 2015: www.hrw.org/news/2015/10/02/dispatches-chaos-returns-bangui.

HRW, 27. März 2014:

«Des milliers d'habitants des derniers quartiers musulmans de Bangui, la capitale de la République centrafricaine, sont l'objet d'agressions incessantes. Ils ne sont pas suffisamment en sécurité pour continuer de vivre paisiblement à Bangui, ni pour se déplacer vers d'autres régions. Depuis le 22 mars 2014, des miliciens anti-balaka et d'autres combattants vêtus d'uniformes de l'armée nationale ont tué au moins huit résidents musulmans et en ont blessé plusieurs autres. (...)

La situation à Bangui est très tendue, les anti-balaka bloquant régulièrement les routes d'accès à l'aéroport ou attaquant les forces françaises et africaines qui tentent de s'opposer à eux. Au moins quatre soldats de la paix africains ont été blessés par les forces anti-balaka le weekend dernier, a indiqué un responsable de l'Union africaine (UA). Le 25 mars, des membres du personnel de Human Rights Watch ont entendu des tirs nourris près de l'aéroport et ont vu des individus piller des maisons dans des quartiers musulmans désertés.

Atahirou Balla Dodo, le maire de Kilomètre 5, a déclaré qu'il ne restait plus que quelques milliers d'habitants musulmans dans ce quartier où vivaient environ 124 000 musulmans avant que les violences n'éclatent en janvier. Selon des responsables d'organisations humanitaires, il ne reste plus qu'environ 10 000 musulmans dans le quartier de Kilomètre 5.» Quelle: Human Rights Watch, République centrafricaine : Les habitants musulmans de Bangui sont assiégés, 27. März 2014:

www.hrw.org/fr/news/2014/03/27/republique-centrafricaine-les-habitants-musulmans-de-bangui-sont-assieges.

3 Rückkehr von Flüchtlingen und IDPs?

Immer wieder Neuvertriebene. Gemäss UNHCR hat sich die Zahl der ins Ausland Flüchtenden im August 2014 stabilisiert und diejenige der intern Vertriebenen (IDPs) auf 508'000 verringert. Im August 2015 lag die Zahl der IDPs laut IDMC (21. August 2015) noch bei 369'500. UNHCR hebt hervor, dass tägliche gewalttätige Zusammenstösse jedoch immer wieder Tausende von Menschen in die Flucht trieben. Die Situation sei dadurch zunehmend komplex und unvorhersehbar. Am Beispiel der Hauptstadt Bangui wird dies besonders deutlich: So befanden sich gemäss einem Bericht von HRW vom 17. Dezember 2015 zum Beispiel Ende 2013/Anfang 2014 rund 100'000 Vertriebene im Vertriebenenlager *M'poko* in Bangui. Diese Zahl sank im August 2015 auf 10'000 und stieg nach erneuten Kämpfen im September und Oktober 2015 wieder auf 20'000 an. Dies bestätigt auch die *Europäische Kommission* (November 2015), welche die Zahl der IDPs in Bangui zwei Jahre nach Ausbruch der Kämpfe Ende 2015 auf 58'000 und im ganzen Land auf mehr als 453'000 schätzt. Laut *Agence France-Presse* (21. Dezember 2015) befinden sich zudem noch immer 460'000 Zentralafrikanerinnen und Zentralafrikaner in Flüchtlingslagern in den Nachbarländern, viele von ihnen gehören der muslimischen Minderheit an. Gemäss dem *Global Centre for the Responsibility to Protect* (Update vom 15. Dezember 2015) leben gegenwärtig über 447'000 IDPs in der Zentralafrikanischen Republik und über 456'000 Flüchtlinge in den Nachbarländern. Meist berücksichtigen die Zahlen die Religionszugehörigkeit der Vertriebenen und Flüchtlinge nicht.

UNHCR, Zugriff am 8. Januar 2016:

«In August 2014, approximately 508,000 people remained internally displaced in CAR - a decrease on previous figures - and the refugee influx in neighbouring countries had stabilized. However, daily violent clashes continue to displace thousands already living in dire conditions. As opposing factions control vast areas and armed groups splinter, the situation is increasingly complex and unpredictable. (...)» Quelle: UNHCR, 2015 UNHCR country operations profile – Central African Republic, ohne Datum (Zugriff am 8. Januar 2016):
www.unhcr.org/pages/49e45c156.html.

IDMC, 21. August 2015:

« Since the transitional president Michel Djotodia resigned on 11 January 2014, more than 130,000 IDPs are believed to have returned home. However, new dis-

placement continues to take place as well.» Quelle: IDMC, Central African Republic IDP Figures Analysis, 21. August 2015:
www.internal-displacement.org/sub-saharan-africa/central-african-republic/figures-analysis.

Agence France-Presse, 21. Dezember 2015:

«Many of the 5,600 polling stations were located in remote areas accessible only by dirt roads. And of the 460,000 people displaced by the unrest living in camps across Central African Republic's borders -- many of them Muslims -- only 26 percent had been able to register.» Quelle: Agence France-Presse, Central African referendum clears way for vote, 21. Dezember 2015:
<http://reliefweb.int/report/central-african-republic/central-african-referendum-clears-way-vote>.

HRW, 17. Dezember 2015:

«Le camp des déplacés de M'poko fut établi en décembre 2013, lorsque la violence a balayé Bangui au cours des combats entre la Séléka et des anti-balaka pour gagner le contrôle de ville. Des dizaines de milliers de personnes ont cherché refuge dans l'aéroport international de M'poko et ont créé un camp de déplacés improvisé. Depuis lors, la population du camp a fluctué. Au point culminant des combats en 2013 et au début de l'année 2014, quelques 100 000 personnes déplacées y ont cherché refuge. En août 2015, le camp abritait près de 10 000 personnes. Après une recrudescence des combats en septembre et octobre, ce nombre a augmenté à près de 20 000 personnes.» Quelle: Human Rights Watch (HRW), République centrafricaine: En plein conflit armé, les femmes sont victimes de viols, 17. Dezember 2015:
www.hrw.org/fr/news/2015/12/17/republique-centrafricaine-en-plein-conflit-arme-les-femmes-sont-victimes-de-viols.

Commission européenne, November 2015:

«Plus de 453 000 personnes sont toujours déplacées à l'intérieur du pays (PDI), deux ans après l'éclatement de la crise actuelle, en décembre 2013. La population musulmane de Bangui a considérablement diminué, d'après les sources de l'ONU, et vit actuellement en état de quasi enclavement.

Un nouveau cycle de troubles qui débuta fin septembre n'a fait qu'aggraver la situation. Des combats ont éclaté entre des groupes rivaux dans la capitale de Bangui le 26 septembre, faisant 75 morts, plus de 400 blessés et entraînant le déplacement de 20 000 personnes (portant le total de PDI dans la capitale à 58 000 personnes). Depuis lors, les incidents violents se sont multipliés à Bangui et se sont étendus en province (Batangafo, Bambari).» Quelle: Commission Européenne, Aide humanitaire et protection civile: République centrafricaine, November 2015:
http://ec.europa.eu/echo/files/aid/countries/factsheets/car_fr.pdf.

4 Aktuelle Situation

Anhaltende Gewalt zwischen den Bevölkerungsgruppen. Im Dezember 2015 verurteilte der UNO-Hochkommissar für Menschenrechte, Zeid Ra'ad Al Hussein, die anhaltende Gewalt zwischen den Bevölkerungsgruppen in der Zentralafrikanischen Republik. Eine neue Welle interkommunaler Gewalt hatte seit Ende September 2015 mindestens 130 Personen das Leben gekostet und 430 verletzt. Ein Menschenrechtsbericht der MINUSCA und des *Office of the High Commissioner for Human Rights* (OHCHR) zeigt auf, dass in der Zentralafrikanischen Republik während dem Untersuchungszeitraum von September 2014 bis Mai 2015 täglich Menschenrechte verletzt wurden. Bewaffnete Gruppen agieren in weiten Teil des Landes frei und straflos. IDPs sind besonders gefährdet (*United Nations Office at Geneva* (UNOG), 11. Dezember 2015). Von den anhaltenden Kämpfen, welche immer wieder Todesopfer fordern und Zehntausende in die Flucht treiben, berichteten unter anderem auch HRW (26. November 2015, 2. Oktober 2015) und *Crisisgroup* (21. September 2015). *Crisisgroup* macht im Artikel vom 21. September auf die zunehmende Kriminalisierung und Fragmentierung der bewaffneten Gruppen aufmerksam und zeigt sich beunruhigt darüber, dass sich der Konflikt zunehmend zu einem Konflikt zwischen der christlichen und der muslimischen Gemeinschaft entwickelt.

Der Staat hat über weite Teile des Landes keine Kontrolle. Der Zentralafrikanische Staat kann die anhaltende Gewalt offensichtlich auch mithilfe der internationalen Truppen nicht verhindern (*Reuters*, 14. Dezember 2015; IDMC, 26. Mai 2015). In verschiedenen Gebieten ausserhalb der Hauptstadt Bangui regieren *de facto* bewaffnete Gruppen. Im Osten des Landes verhindern verschiedene *Ex-Séléka*-Splittergruppen und im Westen *Anti-Balaka*-Gruppen, dass die staatlichen (Übergangs-)Behörden ihre Präsenz vor Ort wiederherstellen (MINUSCA-OHCHR, 11. Dezember 2015).

Lage für die muslimische Minderheit weiterhin sehr prekär. Gemäss *Amnesty International* leben gegenwärtig mehr als 30'000 Muslime in vom Staat beschützten Enklaven, wobei ihre Bewegungsfreiheit sehr eingeschränkt ist (*Amnesty International*, 30. Juli 2015). Der gemeinsame Bericht der MINUSCA und des OHCHR vom 11. Dezember 2015 berichtet ebenfalls von 36'000 muslimischen IDPs, welche in verschiedenen geographisch strikt limitierten Enklaven eingesperrt sind oder nur sehr wenig Bewegungsfreiheit geniessen, da ihnen ausserhalb dieser Gebiete Angriffe durch *Anti-Balaka* drohen. Ausserdem müssen sie die *Anti-Balaka* beim Hinein- und Hinausgehen aus den Enklaven bezahlen. Samantha Power, Botschafterin der Vereinigten Staaten bei den Vereinten Nationen, berichtete nach einer Reise in die Zentralafrikanische Republik im März 2015, dass 417 der 436 Moscheen des Landes zerstört sind (USCIRF, 30. April 2015).

Amnesty International publizierte am 30. Juli 2015 einen Bericht über die Situation der muslimischen Minderheit im christlich dominierten Westen der Zentralafrikanischen Republik. Die muslimische Minderheit sei aus einem grossen Teil des Landes, mehr oder weniger aus dem westlichen Drittel, nahezu verschwunden. Auch wenn sich in einigen Städten wieder kleine, von internationalen Truppen bewachte muslimische Gemeinschaften gebildet haben, gibt es gemäss diesem Bericht in vielen Dörfern, in welchen früher Musliminnen und Muslime gewohnt haben, keine muslimi-

schen Gemeinschaften mehr. Einige Musliminnen und Muslime sind jedoch in ihre Heimatdörfer zurückgekehrt, wo ihr grösstes Problem die fehlende Sicherheit darstellt. In einigen Orten haben *Anti-Balaka*-Milizen muslimische Personen zum Christentum zwangskonvertiert. In anderen Ortschaften im Westen des Landes werden sie von den *Anti-Balaka* toleriert, sofern sie ihre muslimische Identität nicht öffentlich preisgeben (*Amnesty International*, 30. Juli 2015).

Aktuelle Situation in Bangui. *Human Rights Watch* (HRW) berichtete von der anhaltenden Gewalt in Bangui (HRW, 26. November, 22. Oktober und 2. Oktober). Zwischen dem 25. September und 26. November 2015 hätten mindestens 100 Personen in konfessionell motivierten Ausschreitungen im Quartier *Kilomètre 5* der Hauptstadt ihr Leben verloren. Mindestens 40'000 Personen hätten ihre Häuser verlassen und sich in Vertriebenenlager begeben. Viele haben Zuflucht im internationalen Flughafen gesucht. Die Büros von humanitären Organisationen wurden angegriffen und ausgeraubt, was die dringend benötigte Hilfeleistung behinderte (HRW, 2. Oktober 2015).

Vergewaltigungen von Frauen, welche verdächtigt werden, mit Personen der anderen Religionsgemeinschaft interagiert zu haben. *Human Rights Watch* hat am 17. Dezember 2015 einen Bericht veröffentlicht, in dem die Organisation viele Fälle von Vergewaltigungen dokumentiert, in denen die Täter ihre Opfer dafür «bestrafen» wollten, mit Personen der anderen Religionsgemeinschaft in Kontakt getreten zu sein. So wurde zum Beispiel eine Frau, welche das Vertriebenenlager *M'poko* in der Hauptstadt Bangui verlassen hatte, um Essen zu kaufen, von einer Gruppe *Anti-Balaka* vergewaltigt, die sie beschuldigten, bei den «Arabern» im Quartier *Kilomètre 5* einkaufen zu gehen. Der Bericht schildert auch Fälle von Frauen, die im Quartier *Kilomètre 5* von muslimischen Selbstverteidigungsgruppen vergewaltigt wurden.

Ausschreitungen in Bangui während der Abstimmung über die neue Verfassung im Dezember 2015. Während der Abstimmung über die neue Verfassung am 13. Dezember 2015 wurden laut *Reuters* (14. Dezember 2015) während Ausschreitungen in Bangui fünf Personen getötet und 34 verletzt. Die Abstimmung musste folglich bis zum 14. Dezember 2015 verlängert werden. Der von derselben Quelle zitierte Militärkommandant der *Central African Republic's UN peacekeeping mission* (MINUSCA) sagte, dass die wiederholten Angriffe auf die Wahllokale im Quartier *Kilomètre 5* ein Versuch seien, die Wahlen zu blockieren. Die Angriffe wurden gemäss *Agence France-Presse* (21. Dezember 2015) einer Splittergruppe der Ex-*Séléka* zugeschrieben.

Präsidenten- und Parlamentswahlen 2015/2016. Gemäss verschiedenen Quellen gab es während des ersten Wahlgangs der Präsidenten- und Parlamentswahlen vom 30. Dezember keine Gewalttaten (*Crisisgroup*, 4. Januar 2016; *France24*, 31. Dezember 2015). Der zweite Wahlgang ist für den 31. Januar 2016 angesetzt; das definitive Resultat wird Ende Februar 2016 erwartet (*Autorité Nationale des Elections* (ANE), Januar 2016).

UNOG, 11. Dezember 2015:

«GENEVA/BANGUI (11 December 2015) – **United Nations High Commissioner for Human Rights Zeid Ra'ad Al Hussein condemned on Friday the ongoing inter-communal violence** and expressed deep concern at the increasing use of sectarian language in the Central African Republic (CAR), warning that this could have dramatic consequences given the highly volatile pre-election atmosphere. (...)

A new wave of inter-communal violence has killed at least 130 people and injured 430 since the end of September. Eleven cases of sexual and gender-based violence were also documented. **Attacks against personnel of the UN peacekeeping mission (MINUSCA) and international troops in several parts of the country are also on the rise.** In one single incident in the North-Western town of **Batangafo**, clashes left at least nine people dead, including 6 civilians and one peacekeeper, and five others injured early November. Some 730 huts were also torched. As a result, **some 13,000 people were forced to seek refuge at the MINUSCA's premises.** The security situation in Batangafo still remains very tense. (...)

[The High Commissioner] also urged the State authorities to reform, vet and train the national army forces (Forces armées centrafricaines - FACA) and to investigate the increasing number of human rights violations they have been accused of, including their alleged involvement in the mass escape at the Ngaragba Prison and the killing of at least four Muslim civilians between 26 September and 17 October.

A first human rights report by MINUSCA and OHCHR issued today shows that, despite a general improvement during the reporting period, **human rights violations continued on a daily basis in CAR between September 2014 and May 2015.** At least 785 people, including 88 women and 43 children, were victims of human rights violations in CAR, including killings, torture, abductions, sexual violence and hostage-taking. The report also notes that **these violations were mainly the result of armed groups' ability to operate freely throughout parts of the country and the culture of impunity. Internally displaced persons appeared to be particularly vulnerable to violations**, with the elderly and the children being disproportionately affected.» Quelle: The United Nations Office at Geneva (UNOG), Central African Republic: High Commissioner Zeid Warns Against Risk of Further Violence as Elections Approach, 11. Dezember 2015:

www.unog.ch/unog/website/news_media.nsf/%28httpNewsByYear_en%29/DB90315C4408ACEDC1257F1800487041?OpenDocument.

IDMC, 26. Mai 2015 :

«**Malgré la présence sur le terrain des forces de maintien de la paix des Nations Unies et le redéploiement d'une partie de l'armée nationale, de nombreuses localités de l'ouest de la RCA restent aux mains des milices anti-balaka, tandis que l'est du pays est dominé par les ex-Séléka.**» Quelle: Internal Displaced Monitoring Centre (IDMC), République Centrafricaine: Sur fond d'instabilité persistante et de poursuite de la transition politique, les PDI restent confrontées à des difficultés majeures, 26. Mai 2015, S. 4:

www.internal-displacement.org/assets/library/Africa/Central-African-Republic/pdf/201505-af-car-overview-fr.pdf.

MINUSCA und OHCHR, 11. Dezember 2015:

«This is especially pertinent in several locations outside Bangui where armed groups are the de facto authorities. In the Eastern part of CAR, several ex-Séléka splinter groups administer state-like control over the territory and have actively prevented the transitional State authorities from reestablishing its presence in the area. In the Western part of CAR anti-Balaka groups also act as de facto authorities in a number of areas under their control, actively hampering the restoration of state authorities or directly instructing the few State officials present. Anti-Balaka and ex-Séléka armed groups administer security functions, including depriving persons of their liberty and imposing illegal fines, for example in exchange of the release of those they have arrested.» Quelle: OHCHR – UN Office of the High Commissioner for Human Rights, Report on the situation of human rights in the Central African Republic 15 September 2014 - 31 May 2015, 11. Dezember 2015, S. 8:
www.ecoi.net/file_upload/1226_1450424480_minusca-9dec2015.pdf.

HRW, 26. November 2015:

«(Nairobi, le 26 novembre 2015) – Depuis le 25 septembre 2015, au moins 100 personnes ont trouvé la mort dans les violences sectaires brutales qui affectent l'enclave musulmane communément appelée « Kilomètre 5 » à Bangui, capitale de la République centrafricaine, a déclaré aujourd'hui Human Rights Watch, à l'approche de la visite officielle du Pape François dans la capitale les 29 et 30 novembre prochains.

Nombre de victimes s'avèrent être des civils, y compris des femmes et des personnes âgées, poignardés à mort, égorgés ou abattus à bout portant. Par le biais d'analyses d'images satellitaires, Human Rights Watch a pu identifier au moins 1075 structures détruites lors des violences dans les quartiers situés au nord-est et au sud-ouest de l'enclave musulmane, entre le 26 septembre et 13 novembre. Le nombre de personnes déplacées par ces violences a été estimé à 35.000.

« L'enclave musulmane « Kilomètre 5 » représente aujourd'hui le clivage communautaire, alimenté par les violences sectaires, qui s'est emparé de Bangui », selon Lewis Mudge, chercheur auprès de la division Afrique de Human Rights Watch.» Quelle: Human Rights Watch (HRW), République centrafricaine: Nouvelle vague d'assassinats, 26. November 2015:
www.hrw.org/fr/news/2015/11/26/republique-centrafricaine-nouvelle-vague-dassassinats.

HRW, 22. Oktober 2015:

“Civilians in Bangui urgently need protection from the brutal sectarian violence that once again has engulfed their city,” said Lewis Mudge, Africa researcher at Human Rights Watch. “The interim government and international peacekeepers should be ready to react quickly to save lives when sectarian violence breaks out.”

*In addition to the killings, armed men from both communities looted and destroyed property. Using satellite imagery analysis, **Human Rights Watch identified at least 250 destroyed structures from the neighborhoods near Kilomètre 5, the city's main Muslim enclave. Two churches and a mosque were also destroyed.***

*Protecting civilians from further violence of this nature will require rapid responses to requests for help on existing hotlines and more active patrolling by the United Nations peacekeeping mission in flashpoint areas, where communities of different sectarian backgrounds come into contact with one another, Human Rights Watch said. **Since the violence ended on October 1, Human Rights Watch has received credible reports of continued isolated killings in the neighborhoods north of Kilomètre 5.***

The UN peacekeeping mission, MINUSCA, had approximately 1,120 police and 1,100 soldiers stationed in Bangui at the time, supported by 900 French peacekeepers known as Sangaris. UN officials said the peacekeepers helped to bring 200 aid agency and UN staff to safety and to secure key installations in the city, including the airport and government buildings. The peacekeepers also prevented armed men from other parts of the country from entering the capital. UN officials told Human Rights Watch that their efforts to protect civilians were hampered by barricades set up by anti-balaka, civilians on the barricades, and the general confusion.

Witnesses interviewed by Human Rights Watch said they saw no presence of the approximately 900 national gendarmes in Bangui during the violence.

***On October 9, the National Transitional Government reported that at least 77 people had died, based on body counts at morgues. Officials could not distinguish who among the dead were armed attackers or civilians caught in the crossfire between the Muslim self-defense groups and the anti-balaka or whether any civilians were deliberately targeted. Another 414 people were injured, the government said.»** Quelle: Human Rights Watch (HRW), Central African Republic: New Spate of Senseless Deaths. Government, Peacekeepers Should Increase Protection, 22. Oktober 2015:
www.hrw.org/az/node/282498*

HRW, 2. Oktober 2015:

***«This week, the streets of Bangui, the capital of the Central African Republic, were littered with dead bodies. According to the latest reports, over 40 people have been killed since September 26, hundreds have been injured, and over 40,000 people have fled their homes to displacement sites, many at the international airport, in a desperate attempt to find safety. The offices of humanitarian organizations have been attacked and looted, hampering the urgent assistance that many need.»** Quelle: Human Rights Watch (HRW), Dispatches: Chaos Returns to Bangui, 2. Oktober 2015:
www.hrw.org/news/2015/10/02/dispatches-chaos-returns-bangui.*

Crisisgroup, 21. September 2015:

«These tensions, which culminated in the killing and displacement of Muslims from the west, are still very high in the centre of the country, the front line between armed groups. The conflict between anti-balaka and ex-Seleka is thus now compounded by a conflict between armed communities. In areas with frequent inter-communal clashes, the link between armed groups and communities is strong: ex-Seleka combatants are seen as the protectors of Muslims and anti-balaka fighters as the defenders of Christian communities. By contrast, communities in other parts of the country are keeping their distance from armed groups.

The current approach to disarmament, which was formalised by the agreement signed at the Bangui Forum last May, **underestimates both the extent to which the conflict is now communal, and the criminalisation and fragmentation of armed groups. In western CAR, following the withdrawal of ex-Seleka fighters and the flight of the region's Muslim communities, the militarily and politically unorganised local armed groups known as the anti-balaka, have begun preying on local communities. The Seleka coalition in turn has splintered into several movements over leadership rivalries, financial squabbles and disagreements about strategies to adopt toward the transitional authorities and international forces. The fragmentation and criminalisation of CAR's armed groups makes negotiations much more difficult.**» Quelle: Crisisgroup, Central African Republic: The roots of violence, 21. September 2015:

www.crisisgroup.org/en/regions/africa/central-africa/central-african-republic/230-central-african-republic-the-roots-of-violence.aspx.

Amnesty International, 30. Juli 2015:

«Plus de 30 000 musulmans mènent actuellement une vie étreinte dans les enclaves protégées de la République centrafricaine tandis que des dizaines de milliers d'autres ont dû se réfugier à l'étranger.» Quelle: Amnesty International, Identité Effacée: Les Musulmans dans les Zones de la République Centrafricaine Soumises au Nettoyage Ethnique, 30. Juli 2015, S. 5-6:

www.amnesty.org/download/Documents/AFR1921652015FRENCH.PDF.

MINUSCA und OHCHR, 11. Dezember 2015:

«54. As of end of May 2015, over 36,000 IDPs were confined in strictly geographically limited enclaves. The seven most affected enclaves are located in: Yaloke, Carnot and Berberati, all in Nana Mambere prefecture; Bouar and its Haoussa neighbourhood, Lobaye prefecture; Boda village and Dekoa village, both in Kemo Gribingui prefecture; and in Bangui PK5 [Kilomètre 5] neighbourhood. (...)

58. At the beginning of 2013, in Bouar, Nana Mambere prefecture, the Hausa neighbourhood still hosted approximately 1,600 Muslim displaced persons, who had fled anti-Balaka attacks. The enclave initially hosted 4,000 persons but the number of IDPs significantly decreased during the reporting period as a majority voluntarily returned to their places of origin, across CAR, feeling sufficiently safe to return. For those remaining, freedom of movement continued to be curtailed and they remained exposed to attacks by anti-Balaka forces whenever they attempted to

leave the enclave. In addition, anti-Balaka force IDPs to pay them when they try to get in and out of the enclave.

59. In Boda locality, Lobaye prefecture, some 9,000 members of the Muslim community remained confined within and in the surrounding areas of the mosque. They were unable to move freely and to sustain their day-to-day activities, due to the threatening anti-Balaka presence around the site. Similarly, several Christian families have remained trapped at the local church, fearing for their safety. Further west, some 584 members of the Muslim community in Mambere-Kadei prefecture, at Carnot, and 370 in Berberati locality, have been compelled to remain at their place of refuge, including the church in Berberati, due to the presence of anti-Balaka forces in the areas.

60. Elsewhere, in Dékoa locality, Kemo Gribingui prefecture, some 70 persons belonging to the Muslim community have remained trapped, under constant threat of attack from anti-Balaka forces, prevented from conducting any agricultural or commercial activities.» Quelle: OHCHR – UN Office of the High Commissioner for Human Rights, Report on the situation of human rights in the Central African Republic 15 September 2014 - 31 May 2015, 11. Dezember 2015, S. 17-18:
www.ecoi.net/file_upload/1226_1450424480_minusca-9dec2015.pdf.

USCIRF, 30. April 2015:

«Outre l'exécution ciblée des musulmans, les anti-balaka ont systématiquement détruit les mosquées et les commerces et maisons appartenant aux musulmans. Suite à un voyage en République centrafricaine en mars 2015, Samantha Power, la représentante permanente des États-Unis auprès de l'Organisation des Nations Unies, a déclaré que 417 des 436 mosquées du pays avaient été détruites.» Quelle: La Commission américaine sur la liberté religieuse dans le monde (USCIRF), Rapport annuel: République centrafricaine, 30. April 2015, S. 4:
www.uscifr.gov/sites/default/files/Central%20African%20Republic%202015_French.pdf.

Amnesty International, 30. Juli 2015:

«La minorité musulmane de la République centrafricaine a quasiment disparu d'une large bande du pays couvrant plus ou moins son tiers ouest. Début 2014, une violente vague de nettoyage ethnique, dont les conséquences continuent à se faire sentir lourdement, a déferlé dans cette région. Si dans quelques villes se sont formées des poches de communautés musulmanes protégées par les forces internationales de maintien de la paix, de nombreux villages et villes où vivaient auparavant d'importantes communautés musulmanes ont été vidés de leurs habitants musulmans. Les mosquées ont été gravement endommagées ou détruites, et l'appel du muezzin à la prière, qui autrefois faisait partie des sons familiers, s'est tu. Mais ce sombre tableau masque une réalité plus complexe. En dépit de la quasi-invisibilité de la présence musulmane, un petit nombre de musulmans sont retournés dans leurs communautés, tout en évitant d'attirer l'attention. Lors d'une récente mission dans trois provinces de l'ouest de la République centrafricaine, des délégués d'Amnesty International se sont rendus dans 12 villes et

villages où vivent actuellement des musulmans. Dans certaines localités, il n'y a qu'une poignée de musulmans, mais dans d'autres il y en a plus de 50. Le **plus grand problème que doivent affronter ces communautés musulmanes est l'absence de sécurité. Les milices armées anti-balaka qui ont violemment expulsé des dizaines de milliers de musulmans du pays l'année dernière continuent de détenir un important pouvoir. Les communautés musulmanes qui sont restées négocient implicitement ou explicitement les conditions de leur existence avec ces milices anti-balaka. Il en coûte aux musulmans de ces zones pour survivre. Dans certains endroits, les milices anti-balaka ont converti de force des musulmans au christianisme ou ont exercé sur eux de fortes pressions pour qu'ils se convertissent. À l'exception de quelques villes où stationnent les forces de maintien de la paix des Nations unies, dans d'autres parties de cette région on empêche de fait les musulmans de pratiquer ou de manifester ouvertement leur religion. Lorsque leur présence dans cette partie du pays est tolérée par les milices anti-balaka, cette tolérance implique une interdiction d'affirmer ouvertement leur identité musulmane ou leur foi en l'islam. Cela signifie qu'ils ne peuvent ni prier (si ce n'est en secret), ni porter les vêtements traditionnels musulmans ni reconstruire leurs mosquées (ce qui n'est pas le cas à Carnot et Bangui où de récents projets de reconstruction de mosquées ont vu le jour). Souvent ils n'osent même pas parler la langue qu'ils préfèrent à portée d'oreilles indiscrettes. Les membres des communautés majoritaires savent bien qu'ils sont musulmans, mais leur religion a été rendue invisible. L'affiliation religieuse n'est évidemment pas le seul facteur en jeu. Plus précisément, la tolérance des milices anti-balaka à la présence des musulmans varie considérablement en fonction de l'appartenance ethnique ou nationale des musulmans et de leur degré de parenté ou d'autres liens avec la communauté chrétienne. Les musulmans appartenant à des groupes ethniques considérés comme autochtones – comme les Gbayas – ont plus de chances d'être autorisés à rester que les autres groupes. En revanche, les musulmans perçus comme des Tchadiens ou des Soudanais – immigrés ou bien enfants ou petits-enfants d'immigrés tchadiens ou soudanais en République centrafricaine – risquent davantage d'être perçus comme des ennemis.**

“Les Arabes n'auront jamais le droit de revenir”, a déclaré un musulman en parlant des descendants des Tchadiens et des Soudanais. “Pour les anti-balaka, ils sont à tout jamais liés à la Séléka.”» Quelle: Amnesty International, Identité Effacée: Les Musulmans dans les Zones de la République Centrafricaine Soumises au Nettoyage Ethnique, 30. Juli 2015, S. 5-6:

www.amnesty.org/download/Documents/AFR1921652015FRENCH.PDF.

HRW, 17. Dezember 2015:

«Témoignages sur des exactions commises au Camp de M'poko par des combattants anti-balaka

Le 29 novembre dernier, une femme de 27 ans quitta le camp de M'poko pour aller acheter de la nourriture à Kilomètre 5. Alors qu'elle approchait du quartier Fondo, près de l'enclave musulmane, un petit groupe anti-balaka l'a arrêtée, raconte-t-elle, en lui disant, « Tu vas acheter des choses chez les Arabes. » Sous la menace d'une

arme à feu, les hommes l'ont obligée à entrer dans une maison voisine abandonnée et trois d'entre eux l'ont violée.

Témoignages sur des exactions commises dans le quartier de Kilomètre 5 par des groupes musulmans d'autodéfense

Le 20 novembre dernier, une femme de 29 ans a quitté M'poko pour aller travailler dans le jardin de sa maison abandonnée dans le 3^e arrondissement : Je cueillais des légumes dans le jardin lorsque j'ai entendu un bruit. Puis je me suis trouvée entourée par des combattants musulmans. Six d'entre eux sont venus vers moi. L'un a dit, **« On ne va pas la tuer, on va la violer pour faire souffrir son mari. » Un homme a attrapé ma robe et l'a arrachée, un autre m'a enlevé mes sous-vêtements et un autre m'a fait tomber par terre. (...)»** Quelle: Human Rights Watch (HRW), République centrafricaine: En plein conflit armé, les femmes sont victimes de viols, 17. Dezember 2015:

www.hrw.org/fr/news/2015/12/17/republique-centrafricaine-en-plein-conflit-arme-les-femmes-sont-victimes-de-viols.

Reuters, 14. Dezember 2015:

«At least five people were killed and 34 others wounded, according to a Red Cross official, in clashes in the capital Bangui on Sunday during what was intended to be a single day of voting. Approval of the new constitution would pave the way for long-delayed presidential and legislative elections on Dec. 27, and armed groups opposed to the process also used violence and threats to impede polling elsewhere in the landlocked nation. The military commander of Central African Republic's U.N. peacekeeping mission said repeated attacks on a polling station in PK5, the city's main Muslim enclave on Sunday, were an attempt by "spoilers" to block the vote. (...)

On Monday, the streets of Bangui were calm, with soldiers from the U.N. mission visible at key junctions. The PK5 enclave, where a day earlier fighters armed with machineguns and rocket-propelled grenades attacked voters, saw heavy turnout at its two polling stations. "Thousands of people are voting," said Ousmane Abakar, a spokesman for the Muslim community of PK5. "We are determined to vote despite (yesterday's) shooting." (...) Two successive interim governments as well as thousands of U.N. peacekeepers and the deployment of French soldiers have failed to stop the fighting.» Quelle: Reuters, Central Africans vote in referendum for second day after violence, 14. Dezember 2015:

www.trust.org/item/20151214202752-m9rvd/?utm_medium=email&utm_campaign=Expresso%20Dec%202015%202015&utm_content=Expresso%20Dec%202015%202015+CID_28b84c87ed8c56bff4f9d94131437fbd&utm_source=Campaign%20Monitor&utm_term=Central%20Africans%20vote%20in%20referendum%20for%20second%20day%20after%20violence.

Agence France-Presse, 21. Dezember 2015:

«Human Rights Watch a documenté des cas où les auteurs des crimes recourent à des viols pour punir des femmes et des filles soupçonnées d'avoir inte-

*ragi avec des personnes d'affiliation sectaire opposée. (...) Violence marred the December 13-14 [2015] balloting, with five people killed and 20 injured in an attack in the flashpoint Muslim-majority PK-5 district of Bangui. Hundreds of people headed to the UN peacekeeping headquarters last Wednesday to demand the expulsion of the "enemies of peace" in PK-5. (...) The violence has been attributed to a faction of the Muslim ex-Seleka rebellion that overthrew Bozize.» Quelle: Agence France-Presse, Central African referendum clears way for vote, 21. Dezember 2015:
<http://reliefweb.int/report/central-african-republic/central-african-referendum-clears-way-vote>.*

Crisisgroup, 4. Januar 2016:

«Presidential and legislative elections held peacefully 30 Dec after three-day delay due to logistical difficulties.» Quelle: Crisisgroup, CrisisWatch Database: Central African Republic, 4. Januar 2016:
www.crisisgroup.org/en/publication-type/crisiswatch/crisiswatch-database.aspx?CountryIDs=%7b09F69924-3E63-461D-96FE-A0B25D54EFEB%7d#results.

France24, 31. Dezember 2015:

«Les Centrafricains ont voté mercredi 30 décembre avec ferveur et calme pour une présidentielle et des législatives, une étape importante censée sortir le pays de trois ans de violences intercommunautaires qui l'ont entraîné dans une crise sans précédent. L'importante participation des électeurs et le calme dans lequel s'est déroulé le scrutin dans toute la Centrafrique sont "un succès", a déclaré à l'AFP à Bangui le chef de la mission de l'ONU (Minusca), Parfait Onanga-Anyanga. "Aucun incident sérieux" n'a eu lieu dans l'ensemble du pays, a également observé le chef militaire de la Minusca, le général sénégalais Balla Keita. "Honnêtement, on a fait un miracle dans un pays en guerre", a-t-il affirmé, cité par l'AFP.» Quelle: France24, Élections en Centrafrique: le scrutin s'est déroulé avec ferveur et dans le calme, 31. Dezember 2015:
www.france24.com/fr/20151231-elections-centrafrique-scrutin-ferveur-calme-presidentielle.

Autorité Nationale des Elections (ANE), Januar 2016 :

*«Les élections présidentielle et législatives auront lieu finalement le 27 décembre 2015.
Convocation corps électoral : le 10 novembre 2015 (Décret n° 15-402)
Réception des candidatures : du 14 au 27 novembre 2015
Campagne électorale : du 12 au 25 décembre 2015
Premier tour : le dimanche, 27 décembre 2015
Résultats provisoires : le 1er janvier 2016
Résultats définitifs : le 21 janvier 2016
Campagne électorale du second tour : du 23 au 29 janvier 2016
Second tour : le dimanche, 31 janvier 2016.
Résultats provisoires : le 5 février 2016
Résultats définitifs : le 24 février 2016».* Quelle : ANE, Elections 2015-16 RCA, Zugriff am 14. Januar 2016: <http://anecentrafrigue.com/elections-2015-rca/>.